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POLICIA pàg 8

El crim dels urbans 
desenterra la mort d’un
manter a Montjuïc el 2014

ENSENYAMENT pàg 8

Neix una campanya 
per demanar més places 
de P3 al barri de Sants

COMERÇ pàg 14

El Mercat de Sants fa una
festa pels 104 anys de vida

ESPORTS pàg 16

Sants-Andorra: l’ascens
a Tercera passa per l’Energia

Neix el Sindicat de Llogaters
exigint un control dels preus

La nova entitat es presenta al Casinet d’Hostafrancs i diu que farà servir “tots els mitjans” per fer pressió pàg 3

DESCOBERTA pàg 8

Troben un refugi antiaeri
de la Guerra Civil al 
carrer de Sant Frederic

SOBIRANISME ANDALÚS pàg 8

L’Assemblea Nacional 
Andalusa es presenta a les 
Cotxeres amb Lluís Llach

pàg 10

24 anys
tocant 
el cel

Els Borinots celebren
el 24è aniversari amb

la millor actuació
de la temporada
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“A Barcelona som 200.000 fa-
mílies i, si ens organitzem, po-
dem aconseguir un canvi histò-
ric. Hem dit prou”. Amb aques-
tes paraules es va presentar el
dia 9 de maig davant dels mit-
jans de comunicació el Sindicat
de Llogaters. Durant la presen-
tació, un dels seus portaveus,
Jaime Palomera, va afirmar
que “si els propietaris sempre
han estat organitzats, és hora
que els llogaters també ho esti-
guem”. Tres dies més tard, el dia
12, es va celebrar l’acte públic de
presentació al Casinet d’Hosta-
francs, que es va omplir a ves-
sar amb un públic molt inte-
ressant en el naixement d’a-
quest nou sindicat.

Feia mesos que la creació
del Sindicat de Llogaters es ges-
tava. L’augment dels preus de
lloguer a la ciutat no ha parat de
créixer en els darrers temps. En

l’últim any la crescuda ha estat
del 9% i a finals del 2016 el
preu mitjà per llogar un pis era
de 801 euros. “Un de cada tres
treballadors cobra menys de
843”, recorden des del sindicat
en el seu manifest fundacional.
Un manifest on es pot llegir que
el seu naixement té per objectiu
“la defensa del dret a l’habitatge
i un lloguer assequible, estable,
segur i digne”. Al mateix temps,
es reivindica que es garanteixi “la
funció social dels habitatges a
través de la ferma protecció de
l’ús residencial per sobre de l’ús
econòmic o especulatiu de qual-
sevol tipus”.

CONTROL DE PREUS
Una de les mesures que demana
el Sindicat de Llogaters és “el
desenvolupament de mesures
legislatives pel control i la limi-
tació dels preus del lloguer”. Tot
i que l’Ajuntament també ho
defensa, i ha posat d’exemples les
ciutats de París i Berlín, les com-
petències són estatals i el govern
espanyol no està per la labor. De

fet, el ministre de Foment, Iñi-
go de la Serna, ho va descartar el
passat mes d’abril durant una
trobada que va tenir amb l’al-
caldessa Colau. 

I què ens pensen els ex-
perts d’aquesta proposta?
Montse Pareja, professora d’E-
conomia i investigadora de la
Universitat de Barcelona i es-
pecialista en el mercat de llo-
guer, afirma que “el control de
preus té, històricament, efectes
negatius”, tot i que afegeix que
“actualment podria tenir sentit
en determinats barris, ja que el
mercat no ho pot resoldre tot”.
Pareja considera que la situació
del mercat de lloguer a la ciutat
s’explica per diversos factors,
entre els quals hi ha “un mercat
de lloguer històricament re-
duït” i una “manca d’habitatge
social que cobreixi les necessi-
tats de sostre de determinats
col·lectius”, cosa que provoca
que “aquesta funció l’hagi as-
sumit el mercat de lloguer”.

Qui no veu bé aquesta opció
és el president de la Cambra de

la Propietat Urbana, Josep Rà-
fols. “És poc eficient per solu-
cionar els problemes. La situació
de Berlín i París no té res a veu-
re amb Barcelona. La primera és
una ciutat subvencionada i amb
molt de sòl i la segona té uns
preus més alts que no admeten
comparació”, apunta Ràfols. Se-
gons el president de la Cambra
de la Propietat Urbana, el que és
necessari és “fer créixer el parc
de lloguer, però cal donar ga-
ranties als inversors”. 

DESNONAMENTS INVISIBLES
Durant la presentació als mit-
jans, els portaveus del Sindicat
de Llogaters també van alertar
del fenomen dels desnonaments
invisibles que s’estan produint a
causa de la finalització dels con-
tractes de lloguer firmats el 2012.
“Només aquest any finalitzen
44.000 contractes a Barcelo-
na”, van afirmar. Els desnona-
ments invisibles són els casos on
es produeix un augment del llo-
guer per part del propietari i el
llogater es veu obligat a marxar

de casa. “Això provoca despla-
çaments invisibles de població
que no apareixen a les estadísti-
ques”, va apuntar Lourdes Gar-
cía, una de les portaveus del
sindicat. 

Davant d’aquest panorama,
des del Sindicat de Llogaters
han decidit que mostraran una
actitud combativa cap a les ad-
ministracions. De fet, a la part
final del manifest recorden la
vaga de lloguers del 1931 com
un exemple que “la defensa
dels drets dels inquilins no és
una experiència nova a casa
nostra”. “Nosaltres farem servir
tots els mitjans al nostre abast
per pressionar les administra-
cions i els propietaris que es lu-
cren injustament. I tots els mit-
jans significa tots els mitjans”,
va advertir Palomera durant
l’estrena del sindicat. La res-
posta de la Cambra de la Pro-
pietat Urbana no es va fer es-
perar i, dos dies després, el seu
gerent va advertir que “cal anar
amb cura perquè als propieta-
ris no se’ls pot atemorir”. 

Els llogaters ja tenen sindicat
» El Sindicat de Llogaters es presenta al Casinet d’Hostafrancs demanant “el control dels preus del lloguer”

» L’entitat recorda la vaga de lloguers del 1931 i diu que farà servir “tots els mitjans” per fer pressió

El Casinet d’Hostrafrancs es va omplir per la presentació del sindicat i un centenar de persones van haver de seguir l’acte des del carrer. Fotos: Sindicat de Llogaters

Albert Ribas
HOSTAFRANCS



| 4
Opiniólíniasants.cat 24 maig 2017

publicitat 686 42 95 17líniasants.cat

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Sants no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

redacció: liniasants@comunicacio21.com 
publicitat: publicitat@comunicacio21.com
administració: facturacio@comunicacio21.com

Dipòsit legal: B 10856-2003

amb el suport de:Difusió controlada

14.029 exemplars quinzenals

Un diari plural

per Josep Piquer

4’Antes que se rompa España...’

Des que va començar l’actual
revifalla de l’independentis-
me, el govern espanyol, del
PP, i la caverna mediàtica de
tots els colors l’han volguda
presentar davant la seva clien-
tela com una dèria dels polítics,
que ens tenien entabanats a
tots plegats, i que el poble per
la seva innocència i ingenuïtat
ho assumia com a cosa pròpia.
I que era en Mas el cap i cab-
dill que havia venut la moto a
la classe política, el Maquiavel
que movia els fils de tot plegat. 

Decapitat el moviment (per
cert, des de dintre i per la
CUP), en haver-se quedat sen-
se cap de turc hi han afegit ex-
ultants la descoberta del motiu
amagat que era a l’origen d’a-
questa malsana i esbojarrada
aventura: tapar la corrupció
dels governants, aquests cor-
ruptes que s’havien aprofitat
del poder per lucrar els seus
partits i les butxaques llurs.
Ara la bromera independen-
tista es fondrà tota sola com la
del sabó.

Que aquella gent  ensarro-
ni la seva clientela amb post-
veritats (se’n diu així, oi?)
com aquestes és lamentable
però se’n pot entendre el per-
què. El que és preocupant, i
molt, és que això estigui calant
al pensament d’alguns dels
nostres conciutadans, els d’a-
questa banda.

Darrerament m’he trobat
amb gent catalanista de pro, in-
dependentista militant, que
t’etziba amb aires de protago-
nista, que hem estat nosaltres,
el poble, qui ha tingut la ini-
ciativa i qui ha empès el procés

i que els polítics (tots i espe-
cialment en Mas i companyia
de Convergència) no han fet al-
tra cosa que pujar al carro per
no quedar descavalcats. Ad-
meto que tenen una molt bona
part de raó. Tanmateix, la dis-
sertació continua i llavors sur-
ten Santa Coloma i Badalona,
Terrassa, el cas Palau, i es
dóna per fet el 3% i el 4% i el
24% si cal, i s’equipara el fi-
nançament irregular dels par-
tits a posar-se els calés a la but-
xaca o remenar negocis opacs
aprofitant la influència de pa-
rents o amics ben situats.  I es
conclou que tan corruptes són
aquests d’aquí com els dels
sobres, els dels EROS, els va-
lencians, els mallorquins o els
de la trama madrilenya per
repartir-se el pastís des de la
llotja del Bernabeu. Tot plegat
dit amb aire sorneguer i aquell
posat de suficiència decorat
amb un somriure volgudament
mal contingut i un lleuger mo-
viment de cap cap enlaire i a un
costat, que ve a dir “què m’han
d’enredar a mi...?! Tots són
iguals”.  Si n’hi va haver que
van posar les urnes el 9N, és
que no tenien més remei. Si els
han inhabilitat i multat per
això, és injust; però com que
n’han fet d’altres (mai no s’es-
pecifica quines), tampoc no
els està tan malament.  

Tothom hi vol sucar pa i ja
tenim la discussió muntada i
pujant de to a la velocitat de la
llum. Inevitablement em ve al
cap aquella profecia de l’Aznar:
“Antes que se rompa España,
se romperá Cataluña”.

I és que no n’aprenem. De

vegades sembla que no sabem
qui és l’enemic. Sembla que no
sabem que és poderós i capaç
de jugar molt brut. Sembla
que no sabem que les desqua-
lificacions entre nosaltres  ens
afebleixen, i que no ens ho po-
dem permetre. Sembla que
oblidem que som pocs i que
ens necessitem tots. Aquesta
dèria de buscar els pecats (tot-
hom en tenim, de pecats) dels
que destaquen en qualsevol
camp o simplement els van
millor les coses que a nosal-
tres, manifesta una enveja ma-
laltissa i empobridora. I en
l’àmbit polític ens deixa orfes
de líders. Si no són immacu-
lats, ja ens cuidarem nosaltres
d’esbombar i magnificar les se-
ves taques. 

Pot ser victoriós un exèrcit
sense generals? Nosaltres ne-
cessitem els soldats, els capi-
tans i tots els generals. És clar
que s’ha de condemnar a tot-
hom que delinqueixi;  però ni
s’ha de condemnar abans d’ho-
ra, ni exagerar els delictes i ni
molt  menys donar-los per su-
posats i creure’s a ulls clucs la
primera brama que ens arriba
vingui d’on vingui. Tot això i
molt més ja se’n cuiden prou
de fer-ho els altres; i nosaltres
no els hem de fer d’altaveu.
Nosaltres ens hem de posar
les diferències a la butxaca,
hem d’aprendre a fer pinya i
a pensar en gran. Hem de ser
inclusius (això es porta molt
avui en dia) i bandejar puris-
mes que ens facin perdre efec-
tius. Hi hem de ser tots; amb
el nostre equipatge d’ener-
gies i debilitats, però tots.

per Jordi Lleal 

Quin sidral s’ha muntat als
cercles polítics madrilenys amb
l’anunci de la conferència de
Puigdemont, Junqueras i Ro-
meva a la qual han convidat a
tots els partits polítics, cos di-
plomàtic i altres personalitats
públiques. Les reaccions han
estat primer, un escàndol en
contra de l’alcaldessa de Ma-
drid, Manuela Carmena, per
llogar l’auditori “Caja de Mú-
sica”. Cristina Cifuentes de-
clarant que és una mera con-
ferència traient-li el valor que
pot tenir la presentació, dels
“tres mosqueters” pel diàleg,
dient que això és il·legal perquè
els tribunals ja han dictat que
el procés independentista és
il·legal. PP i PSOE, s’han pro-
nunciat sobre el tema en ter-
mes semblants, no donant ni
un mínim de valor a l’intent ca-
talà d’explicar-se d’una forma
clara i tranquil·la sobre què es
vol fer. Seguint la corretja de

transmissió, en Xavier Garcia
i Miquel Iceta, han assegurat
que no hi assistiran, potser
veient 13TV i escoltant la
COPE,  ja tindran prou infor-
mació imparcial i contrastada.
Andrea Levy, amb Alícia Sánc-
hez, Santi Rodríguez i l’inefa-
ble Albert Boadella es mani-
festen en contra de la confe-
rència, apuntalats per les ma-
nifestacions de Falange, So-
cietat Civil Catalana, Ciuta-
dans i  els candidats a la se-
cretaria general del PSOE. 

Tots aplegant la flor i nata
del nacionalisme espanyol,
amb cap argument polític. Tot
és odi, rancor, infàmia, totali-
tarisme que ja no els van dei-
xar parlar al Senat (la cambra
de representació territorial) i
ara no admeten que parlin a
Madrid, la capital de les es-
sències pàtries. Això és un sig-
ne de covardia i debilitat, vol
dir que ja hem guanyat!   

Un diari participatiu

4Lliçons de democràcia

Actualitat a la xarxa

#ElProcésAMadrid #JornetFaLEverest

@AncMadrid: Puigdemont: “Hoy el pueblo
de Madrid está aquí perfectamente repre-
sentado por su alcaldesa para buscar solu-
ciones y no obstáculos". 

@VientuNordes: Kilian  Jornet,  un  ex-
traterrestre encerrado en un cuerpo hu-
mano, asciende el Everest en 26 horas... y
hoy la noticia es la liga del Real Madrid. 

#ContraTotPronòstic

@Gargotejant: La diferència entre avals i
vots  en  el  cas  de  la  Susana  Díaz  ens
demostra per què sovint els polítics insis-
teixen a fer primàries a mà alçada. 
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Un diari obert

Darrerament s’està posant en qüestió
la gestió de la prestació de l’aigua, aquí
a casa nostra i a molts altres països
desenvolupats, on es garanteix la
prestació de l’aigua. Es parla de re-
municipalització contínuament, però
sabem què és? 

Des de principis del segle XX el
servei d'abastament d'aigua a l’Estat
espanyol és un servei municipal que,
en principi, no cal municipalitzar ni,
per tant, remunicipalitzar. La muni-
cipalització no equival a gestió per em-
presa municipal. Cal tenir molt clar
que el subministrament domiciliari de
l’aigua és titularitat, competència i res-
ponsabilitat de l’administració local. 

El subministrament d’aigua, en
qualsevol modalitat de gestió, està
sempre sotmesa al control de l’admi-
nistració pública; l’administració té la
funció de regulador.

I és que no es pot confondre entre
un servei municipal amb les seves for-
mes i modalitats de gestió. Existeixen
dos tipus de gestió de l’aigua, la ges-
tió directa i la gestió indirecta, ca-
dascuna amb diverses opcions i mo-
dalitats. Cada tipus de gestió té els
seus avantatges i inconvenients, no hi
ha una fórmula perfecta, però sí que
depenent del tipus i la dimensió de
l’administració local és més adient una
modalitat o altra.

Sobre les responsabilitats dels
ajuntaments en la prestació munici-
pal de l’abastament de l’aigua, cal

puntualitzar que, per una banda, la
gestió directa comporta una proble-
màtica del que en podríem dir rigi-
deses que poden afectar la qualitat, la
rapidesa i l’eficiència del servei. Les
administracions públiques tenen una
rigidesa en la normativa de recursos
humans, en la normativa de contra-
ctació i en l’accés a finançament extern
i alhora una manca de cultura en el
control de la gestió de l’aigua. La
manca de planificació, control de ges-
tió i avaluació per part de l’adminis-
tració pot comportar una reducció de
la qualitat del servei i un possible aug-
ment de preus per al consumidor.

En el cas concret del territori me-
tropolità, el subministrament de l’ai-
gua és competència de l’Àrea Metro-
politana de Barcelona, que agrupa els
36 municipis de l’entorn de Barcelo-
na. La participació de les empreses
privades que actuen en la gestió de l’ai-
gua apliquen tècniques d’economia
d’escala per reduir costos que difícil-
ment poden aplicar les administra-
cions públiques.

Per finalitzar, només afegir que, en
el cicle integral de l’aigua, cal confiar
en la col·laboració publico-privada,
amb control públic, que és un model
tan viable i adequat com qualsevol al-
tre. En tot cas, a cada àmbit territo-
rial s’ha d’estudiar quin és el model de
gestió que s’adapta millor a les con-
dicions del servei per a aquell territori
i per als seus ciutadans.

per Isidre Sierra (portaveu del PDeCAT a l’AMB) per David Rabadà

En un diari conegut espanyol s’han
publicat els resultats d’un estudi del
sindicat educatiu AMES. Aquest tre-
ball afirma que moltes editorials ca-
talanes publiquen llibres per ensi-
nistrar els joves catalans sota un na-
cionalisme patriòtic radical. Inde-
pendentment de l’opinió d’aquesta
anàlisi, cal atendre els fets que hi ha
darrere d’aquest sindicat. Primer,
aquest organisme només està format
per un sol membre i, per tant, no és
l’opinió d’un sindicat com a tal sinó
la visió subjectiva d’una sola perso-
na. Segon, AMES mai no ha obtingut
cap mena de representació sindical
en el sistema educatiu i, per tant, poc

coneix la realitat educativa nacional.
Tercer, l’individu que està darrere
d’aquest sindicat educatiu pertany a
un organisme religiós amb molts
anticatalanistes com a membres nu-
meraris i, per tant, gens objectiu
amb la realitat editorial catalana. I
quarta, a causa dels prejudicis anti-
catalanistes del cap d’AMES, mai no
se’l va deixar formar part d’altres sin-
dicats educatius. Davant els fets an-
teriors potser caldria que el diari en
qüestió, i per tal de projectar la mà-
xima credibilitat periodística, fos
més curós en l’acceptació i publica-
ció de certes opinions individuals
vestides d’organisme.

@Espaolito5: Puigdemont  da  una 
conferencia  en  Madrid  y  salen  fachas 
de todas las esquinas. Y les daba miedo
Le Pen.

@FanaletFernando: -Rajoy  ja ha  felicitat
el guanyador.
- Pedro Sánchez?
- No, home, el Madrid.

@eduardvoltas: Mai  Catalunya  havia 
parlat així de clar. El catalanisme ha mutat
en una cosa nova i millor. Pilota a la teulada
de l'estat espanyol.

Opinió en 140 caràcters

4L’aigua ja és pública 4Sindicat anticatalanista

Parlen els
veïns

Jonathan
“Crec que hem arri-
bat a un punt que la
ciutat s’està que-
dant petita per a la
quantitat de gent
que hi viu i que hi
vol venir a viure. Els

preus han pujat moltíssim en cinc anys i
el pitjor és que crec que, per molt que ho
intentin, no hi ha cap solució.”

Niki
“És horrorós, fa
temps que busco
pis i no hi ha ma-
nera de trobar-ne a
un preu raonable.
Crec que s’hauria
de fer alguna cosa

per intentar regular-ho, perquè a més a
més molts estan fets un desastre i abans
s’haurien de reformar.”

Xavier
“Depèn molt de la
zona on el busquis,
de la quantitat de
gent que hi hagi de
viure, de si el pis
està reformat o no...
Però és cert que a

Barcelona els preus s’han disparat, de ma-
nera que molta gent, com jo, ha optat per
marxar a viure a la rodalia.”

Carlos
“Tot i que la situació
pot canviar en fun-
ció del barri on es-
tiguis buscant, la re-
alitat és que els
preus són cada cop
més alts i no sempre

per pisos o habitacions en condicions.
Crec que comprar una casa, avui en dia,
és més rentable que viure de lloguer.”

Què en penses dels actuals preus del lloguer a la ciutat?
per Toni Enguix
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SOLIDARITAT4A  Catalunya
hi ha un centenar d’infants d’entre
0 i 6 anys que viuen en centres de
protecció. Són nens i nenes que du-
rant un temps no poden estar amb
la seva família biològica perquè no
se’n pot fer càrrec i necessiten una
família acollidora que els ofereixi
l’entorn d’atenció, dedicació, esti-
mació i tendresa que necessiten. 

És en aquest sentit que el De-
partament  de  Treball,  Afers  So-
cials i Famílies ha dissenyat un pla
estratègic per aconseguir més fa-
mílies d’acollida. Aquest pla conté
mesures de suport econòmic, tèc-
nic i administratiu per a les famílies
acollidores i una campanya inten-
siva i sectorialitzada de promoció
de l’acolliment i de cerca de famí-
lies. L’objectiu és garantir el dret
dels infants a viure en família acon-
seguint que cap nen o nena de 0
a 6 anys visqui en un centre d’a-
collida o residencial. 

Qui són aquests nens i nenes?
Els infants que esperen una família
d’acollida són infants que, per di-
ferents  motius,  no  poden  estar
amb  la  seva  família  durant  un
temps. És llavors quan la Direcció
General d’Atenció a la Infància i l’A-

dolescència (DGAIA) se’n fa càrrec
i n’assumeix la tutela fins que la fa-
mília biològica de l’infant resol els
problemes que li impedeixen ocu-
par-se’n. Durant aquest temps, els
menors  tutelats  poden  viure  en
un centre, amb la família extensa
(avis, tiets, etc.) o en una família aco-
llidora. La Direcció General d’Aten-
ció a la Infància i a l’Adolescència
(DGAIA) i l’Institut Català d’Acolli-
ment i de l’Adopció (ICAA) han de-
cidit apostar per l’acolliment fami-
liar davant del que es fa en centres
per garantir el dret dels infants a viu-
re en família. 

El  centenar  de  nens  i  nenes
d’entre 0 i 6 anys que viuen en cen-
tres són majoritàriament grups de
germans o infants amb algun tipus
de dificultat en el seu comporta-
ment o diversitat funcional.

Qui pot acollir un infant o ado-
lescent?
Les persones que volen acollir un
infant o adolescent han de dispo-
sar de temps, col·laborar amb els
professionals que fan l’acompan-
yament durant  l’acolliment  i ac-
ceptar i respectar la història de l’in-
fant i el règim de visites de la fa-
mília  biològica.  Per  fer  l'acolli-

ment, tots els membres de la fa-
mília, incloent-hi els fills i filles, si
n'hi ha, han d'estar-hi d'acord.

Quines famílies són més neces-
sàries?
Actualment,  hi  ha  612  famílies
acollidores a Catalunya que em-
paren 1.017 nens i nenes, però en
calen més. Per això, l’ICAA fa una
crida a totes les famílies que pu-
guin fer aquest gest solidari i com-
promès.  Per  tal  d’aconseguir  la
fita que cap nen o nena de menys
de 6 anys estigui en un centre, ca-
len especialment famílies que pu-
guin destinar als infants una gran
dedicació i que tinguin flexibilitat
en els seus horaris. 

Per  altra  banda,  també  són
necessàries  famílies que es pu-
guin constituir en Unitat Convi-
vencial d’Acció Educativa (UCAE).
Per constituir aquestes unitats, cal
que les persones que volen rea-
litzar l’acolliment tinguin titulació,
formació i experiència en l’àmbit
de la infància i l’adolescència per
tal  de  poder  atendre  infants  i
adolescents amb necessitats edu-
catives especials, malalties crò-
niques o trastorns de conducta i
grups de germans.

L’acolliment familiar,
un gest solidari i compromès

» La Generalitat busca un centenar de famílies acollidores per a nens i nenes d’entre 0 i 6 anys

PRIMER PAS
Presentar la sol·licitud d’acolliment i els 
documents requerits a una de les seus 
territorials de l’ICAA o a una Institució 
Col·laboradora d’Integració Familiar.

SEGON PAS
Inici del procés de formació i valoració: 

inclou mínim dues entrevistes individuals 
i una entrevista al domicili.

TERCER PAS
Elaboració de l’informe psicosocial, 
el qual descriu les característiques de la família,  
el tipus d’acolliment més idoni i determina 
el perfil de l’infant susceptible de ser acollit.

QUART PAS
Cerca de la família més idònia per a l’infant.

CINQUÈ PAS
L’últim pas consisteix a posar en marxa 
el pla d’acoblament. Es tracta d’un 
procés d’acostament progressiu 
entre l’infant i la família acollidora.

Què cal fer per acollir?

El Departament de Treball, Afers Socials i Famílies ha dissenyat un pla per aconseguir més famílies d’acollida. Foto: Arxiu

acolliment.gencat.cat
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PATRIMONI4Les obres d’urba-
nització dels carrers de Sant Fre-
deric, de Casteràs i Càceres, al vol-
tant del Mercat de Sants, han
provocat la descoberta d’un nou
refugi antiaeri de la Guerra Civil.

Tal com han explicat des del
Servei d’Arqueologia, es podria
tractar del refugi 538 de la llista de
refugis antiaeris del 16 de juliol de
1938 publicat a l’Atles dels Refu-
gis de la Guerra Civil  a Barcelo-
na. A la ciutat se’n van construir
al voltant de 1.400. Només es te-
nia constància de l’existència d’a-
quest refugi gràcies a aquesta
llista. El refugi es troba a una pro-
funditat d’entre 9 i 10 metres i una
de les entrades és a la cruïlla de
Sant Frederic amb Casteràs.
Aquesta és la que s’ha obert per a
poder-hi accedir,  mentre que
n’hi ha una altra, a Sant Frederic
amb Carreras i Candi, que està
tancada amb una paret de totxos.

El passat 15 de maig tècnics
del Servei d’Arqueologia i la  Uni-

tat de Subsòl dels Mossos d’Es-
quadra van començar a inspec-
cionar el refugi i, tal com expli-
quen des del Servei d’Arqueologia,
“van poder  constatar l’excepcio-
nalitat de la troballa, atès que el re-
fugi es trobava totalment intacte
des del moment que el van clau-
surar un cop acabada la guerra”.
Carme Miró, del Servei d’Ar-
queologia, confirma a aquesta
publicació que “el refugi no es va

acabar de fer mai i actualment
està en molt mal estat”.

QUÈ CAL FER ARA?
Miró, que demana que s’obri el de-
bat sobre el futur d’aquests refugis,
afirma que “encara és aviat per dir
si aquest refugi es podrà habilitar
per visitar-lo”. “Tots els que es po-
den conservar els conservem però
cal buscar un consens sobre què cal
fer en cada cas”, conclou Miró.

Una imatge de l’entrada del refugi antiaeri. Foto: Districte

Troben un refugi de la Guerra
Civil al carrer de Sant Frederic
» Està situat a una profunditat de 10 metres i té dues entrades

» El Servei d’Arqueologia: “No es va acabar de fer i està en mal estat”

El crim dels urbans desenterra 
la mort d’un manter a Montjuïc
SUCCESSOS4Els dos agents de la
Guàrdia Urbana detinguts re-
centment pel presumpte crim
d’un altre agent per motius que
encara es desconeixen també van
participar, tal com va avançar  La
Directa fa uns dies, en un opera-
tiu a Montjuïc l’any 2014 on va
acabar morint un manter.

Els agents Alberto López i
Rosa Peral  van formar part, jun-
tament amb tres policies més,
d’aquella operació policial que, se-
gons el relat que va fer en aquell
moment Peral, es va complicar
quan el  venedor ambulant la va

agredir amb un ganivet a la cama.
Posteriorment l’home, segons va
relatar Peral, hauria saltat per
una tanca sense veure que hi ha-
via un precipici de 30 metres.
L’home va quedar ferit molt greu
i va morir a l’Hospital del Mar ho-
res després de ser-hi ingressat.

Com que es tractava d’una
mort en estranyes circumstàncies,
els Mossos d’Esquadra van in-
vestigar els fets però l’expedient es
va arxivar i López i Peral no van
ser acusats. Els Mossos han des-
enterrat ara el cas per si pot estar
relacionat amb el crim recent.

Neix una campanya per
demanar més places de P3

ENSENYAMENT4Més de 60 fa-
mílies santsenques de futurs
alumnes de P3 han posat en
marxa una campanya per de-
manar més places de P3 a les es-
coles públiques de Sants.

Aquestes famílies han fet el
pas endavant després que, un
cop feta la preinscripció dels
seus fills, se’ls ha denegat l’es-
cola que havien triat com a pri-
mera opció, cosa que en alguns
casos obligarà les famílies a

portar els seus fills en escoles
més llunyanes o en centres con-
certats o privats. 

Les famílies, que estan re-
collint firmes a través del por-
tal Change.org, asseguren que
“la demanda d'escola pública ha
estat molt superior a l'oferta i
centres com el Jaume I, Pràc-
tiques, Cal Maiol, Duran i Bas,
Lavínia, Barrufet... han rebut
moltíssimes més preinscrip-
cions que places”.

Turisme | Manifestació de l’Assemblea de Barri de Sants
L’Assemblea de Barri de Sants ha convocat per aquest dissabte una manifestació que sortirà des

de la plaça de Sants a dos quarts de dotze del matí per demanar “l’aturada de la gentrificació dels
barris”. L’entitat, que es manifestarà sota el lema ‘Un turista més, una veïna menys’, considera

que cal destapar “la gran mentida  que ens volen endollar: que el turisme fa progressar la ciutat.

L’independentisme andalús
es presenta a les Cotxeres

POLÍTICA4Les Cotxeres de
Sants van ser l’escenari dijous
passat de la presentació oficial
de l’Assemblea Nacional Anda-
lusa (ANA) a Catalunya –una
entitat creada a imatge i sem-
blança de l’Assemblea Nacional
Catalana (ANC)–, presidida per
Pedro I. Altamirano i on hi ha
formacions com el nou Partit
Nacionalista Andalús, que apos-
ta per la creació d’una repúbli-
ca andalusa. 

A l’acte hi va assistir el ma-
teix Altamirano i representants
sobiranistes andalusos i cata-
lans, entre ells el diputat de
Junts pel Sí, Lluís Llach, que va
ser l’encarregat de llegir un ma-

nifest conjunt reclamant a l’Es-
tat que escolti les demandes a fa-
vor del referèndum. 

Els conferenciants van des-
tacar la vinculació d’Andalusia i
Catalunya al llarg de la història.
Altamirano va lloar la feina que
s’ha fet al Principat per fer créi-
xer l’independentisme, mentre
que la presidenta de Súmate,
Montse Sánchez, va donar ànims
als andalusos: “Si ho aconse-
guim [ser independents], vosal-
tres anireu al darrere”. 

A més, l’acte va servir per
trencar tòpics sobre Andalusia, la
qual “no és folklore, sinó cultura”,
tal com va dir el membre de la
CUP, Juanma Rojas. 



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 42 95 17
9 | líniasants.cat24 maig 2017



| 10 líniasants.cat 24 maig 2017 Sants-Montjuïc

Tot a punt per a una nova
edició del FirEntitats

TEIXIT ASSOCIATIU4La gran fes-
ta  de les entitats de Sants, Hos-
tafrancs i la Bordeta ja és a tocar.
Aquest dissabte els carrers de
Sants, Creu Coberta, el Carrer
Llobet i el Parc de l’Espanya In-
dustrial tornaran a acollir el Fi-
rEntitats, que farà que 161 entitats,
6 més que l’any passat, tornin a
sortir al carrer.

Sota el lema ‘Amb els barris,
per als barris. Per a tothom!’, la fes-

ta arribarà a la seva 16a edició. En-
tre les 11 del matí i dos quarts de
nou del vespre la fira programarà
diferents propostes. Hi haurà  dos
escenaris i més de 50 activitats or-
ganitzades per les entitats: arte-
sania, dansa, concerts, cultura
popular, esport, dinars populars,
activitats infantils, accions soli-
dàries... L’edició coincideix amb la
inauguració de les finestres de la
sala d’exposicions de les Cotxeres.

Els barris de la Marina viatgen
més de 100 anys enrere

CELEBRACIÓ4Els barris de la
Marina es van traslladar dis-
sabte passat a principis del se-
gle XX, concretament a l’any
1910.  El motiu? La celebració de
‘Terra Viva’, una jornada orga-
nitzada per la Marina Viva, jun-
tament amb la col·laboració
d’entitats i comerços del barri,
per  reviure com era la Marina
fa més d’un segle.

La principal commemora-
ció de la jornada festiva va ser la
del primer vol d’un avió a l’Es-
tat. Es va produir l’11 de febrer
de 1910 als terrenys de l’hipò-
drom de Can Tunis i va estar
protagonitzat pel francès Ju-
lien Mamet, que va pilotar un

Bleriot. En aquesta ocasió hi va
haver una reproducció gegant
del mateix exemplar.

Al llarg del dia es van cele-
brar a la plaça de la Marina, en-
tre figurants, decorats i exposi-
cions, diferents activitats, com
ara gegants, capgrossos, jocs
tradicionals, tallers, especta-
cles, al mateix temps que tam-
bé es van ballar sardanes i altres
danses tradicionals catalanes i es
van llegir poemes. 

Al vespre també va tenir lloc
un sopar al mig de la plaça i a la
nit una cantada d’havaneres va
clausurar una jornada que va fer
que els veïns es traslladessin du-
rant un dia a l’any 1910.

CASTELLERS4Els Castellers de
Sants van celebrar el cap de set-
mana del 13 i 14 de maig el seu
24è aniversari i el 10è del Castell
de Dones amb una doble jorna-
da que va tenir com a epicentres
la plaça d’Osca -dissabte- i la pla-
ça Bonet i Muixí -diumenge-.

Els Borinots van aplegar a la
plaça d’Osca per celebrar les vi-
gílies a la Jove de Sitges i als Cas-
tellers de Gavà. Els santsencs
van arrencar l’actuació amb no-
vetats en el programa. A la pri-
mera ronda van descarregar el se-
gon 3 de 8 de l’any després de l’es-
trena de la setmana anterior, se-
guit del primer 2 de 7 de la tem-
porada. Per acabar la ronda, i
també d’estrena, la colla va apos-
tar per fer un castell poc habitual,
el 10 de 7, que també van poder
descarregar. Un dels moments
més emocionants del dia va arri-
bar amb el 10è Castell de dones
de la Colla. Un any més, el sector
femení de la colla va sorprendre
a tothom amb 10 pilars simulta-
nis  molt aplaudits per tothom.

L’endemà la celebració va
continuar ben d’hora. Sants es va
despertar amb el so de les gralles
i els timbals, mentre els Xiquets
de Tarragona i els Capgrossos de
Mataró arribaven a la plaça. Els
Borinots, molt motivats a causa

del simbolisme de la jornada,
van firmar la millor actuació de la
temporada després de completar
la clàssica de 8. Abans del dinar
de la colla a la mateixa plaça, els
santsencs van fer un pilar a les es-
cales  de l’església de Santa Ma-
ria dels Borinots i la tradicional
foto de família.

DIADA DE CAN BANDARRA
D’altra banda, els Castellers del
Poble-sec també van viure una
jornada especial aquest passa
diumenge. Els del Poble-sec van
celebrar la Diada de Can Banda-

rra, en honor al local social i d’as-
saig de la colla. El dia va comen-
çar amb una cercavila, que va aca-
bar al número 36 del carrer Ble-
sa, on es va celebrar la jornada
castellera. Els Bandarres van
completar amb solvència un 4 de
7 a la primera ronda, mentre que
a la segona van completar el 3 de
7 amb agulla, un castell especial
per la colla. Per últim, els del Po-
ble-sec van tancar la seva actua-
ció amb un 3 de 7 i amb els pilars
de comiat, que en aquest cas va ser
un vano de cinc. El dinar i la fes-
ta al carrer van tancar la diada.

Els Borinots, en una imatge de família durant la celebració. Foto: Carles Paniello

Els Borinots celebren els 24 anys
amb la millor actuació de l’any

Que ningú es pensi que un
cop aconseguida la Re-
pública  Catalana  tot

seran  flors  i  violes  i  que  la  ri-
quesa ens caurà del cel i viurem
la mar de bé sense fer res. Qui
vengui  això  està  fent  un  flac
favor al país. Perquè en un món
competitiu, interconnectat, glo-
balitzat, dominat per les grans
multinacionals i amb l’expansió
exportadora de grans països on
regna el treball en condicions de
semiesclavitud és difícil compe-
tir-hi.  Però  ho  aconseguirem,
amb  transformació  del  teixit
productiu orientat a la innova-
ció, les noves tecnologies, l’es-
perit emprenedor que sempre
ens ha caracteritzat, una política

de repartiment de la riquesa i,
sobretot,  l’assenyada  política
d’inversions públiques que hau-
rem d’exigir als nostres dirigents. 

Perquè fer-ho pitjor que els
de l’estat del qual encara for-
mem part és difícil. Només cal
citar algunes de les barrabas-
sades que s’han fet. Com les in-
gents  despeses  de  l’època
Zapatero, l’anomenat “Plan Z”,
al qual es calcula que s’hi van
dedicar 12.000 milions d’euros
emprats a arreglar voreres, fer
rotondes  i altres obres públi-
ques  de  dubtosa  rendibilitat
futura, endeutant el país sim-
plement per disminuir les es-
tadístiques d’aturats i fer veure
que no hi havia crisi.

I coses pitjors se segueixen
fent. Per citar només alguns ex-
emples: 

El  negoci  de  la  plataforma
Càstor representarà al llarg de 30
anys uns costos de 4.700 milions
d’euros,  suficients  per  cobrir
20.000 rendes garantides de 650
euros al mes durant 30 anys.

La construcció del túnel de
Pajares per disminuir una hora
el viatge en tren entre Madrid i
Astúries es calcula que costarà
uns 3.100 milions d’euros, apli-
cables a cobrir, durant 10 anys,
86.000  ajuts  a  persones  de-
pendents,  per  un  import  de
300 euros mensuals.

El rescat de les autopistes ra-
dials es calcula que representarà

una quantitat similar. Es podrien
concedir 100.000 beques d’estu-
dis  universitaris  o  de  formació
professional  per  un  import  de
3.200 euros durant 10 anys.

És bo concretar l’ús que po-
dríem  donar  a  aquestes  des-
peses, perquè parlar de milers
de milions no ens diu res. I així
podem  tenir  una  idea  de  la
magnitud de  la  tragèdia que
ens fan viure.

I  molts  més  casos.  Per  no
parlar  de  la  ingent  quantitat
gastada en rescatar bancs...

I el més greu de tot això és
que aquestes inversions ruïno-
ses  per  al  país  són  el  negoci
d’uns quants: les empreses be-
neficiades i els polítics i partits

que s’emporten la tallada del
treball aliè.

Enllaçant amb el principi, que
ningú es pensi que amb la inde-
pendència la societat civil catalana
haurà acabat la feina. Si volem fer
un país millor caldrà estar ama-
tents, participar i controlar les ins-
titucions, prioritzar les polítiques
socials,  ser  implacables  amb  la
corrupció  i  exigir  transparència.
Perquè  tota  l’activitat  frenètica
que hem fet, les mobilitzacions, les
recollides de signatures, les xerra-
des, els articles,  les samarretes  i
tantes altres coses no es  justifi-
quen per acabar fent una versió
reduïda de l’actual estat.

ANC Sants-Montjuïc

Opinió

Polítiques socials a la República Catalana
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El passat dissabte 13, l’As-
sociació de Comerciants
Creu Coberta va celebrar la
12a Mostra de Comerç, una
activitat que se celebra
anualment a la primavera i
que un any més va convo-
car milers de persones al ca-
rrer per reivindicar el comerç
i, en aquesta ocasió, també
per celebrar la dansa (veure
pàgines següents). Si hi ha
un esdeveniment que anual-
ment se celebra en aquest
marc és l’Acte contra la vio-
lència, que va congregar di-

verses autoritats, i que va
presidir la regidora del Dis-
tricte i la titular de feminis-
mes i igualtat, Laura Pérez,
així com el subdirector de
l’Agència Catalana del Con-
sum, Josep Maria Reca-
sens. Tots ells, acompanyats
d’alumnes de l’escola Joan
Pelegrí i de ballarins de tots
els grups participants van
clamar contra la violència de
gènere. Tampoc es van
voler perdre l’acte l’anterior
alcalde, Xavier Trias, i el re-
gidor Jordi Martí.

La Mostra 
de Comerç, un

aparador contra
la violència
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Georgina Rigola
Directora del Barcelona

Dance Center

Què ha significat per a vosaltres
participar de la Mostra de Co-
merç?

És una oportunitat única. Com a
Barcelona Dance Center i com a
Barcelona City Ballet volem agrair a
Creu Coberta la feina que feu per la
difusió cultural i, en el nostre cas, la
implicació en l’àmbit de la dansa.
Creu Coberta ha demostrat, amb
aquesta activitat, amb el futur Festi-
val de Dansa a Creu Coberta, i amb
el suport que ens ha donat per al
Certamen Internacional de Dansa
de Barcelona de les darreres setma-
nes, un compromís molt generós
amb la cultura. Sou exemple de co-
merç responsable.

Creus que la dansa necessita es-
pais públics com la Mostra per di-
fondre’s?

Sempre en necessitarem, perquè la
dansa malauradament no és una de
les arts més conegudes a casa nos-
tra. Tothom balla, d’una forma o
altra, però és veritat que calen es-
pais amb públic on els alumnes pu-
guin ballar i donar-se a conèixer, i
també espais per als professionals. I
per a tots els tipus de dansa

Quines especialitats de dansa
teniu a la vostra escola?

Al Barcelona Dance Center fem
dansa clàssica i contemporània i
també espanyola. Tenim des de
nois i noies molt joves fins a profes-
sionals que comencen a destacar.

Els nostres professors, a més, són
escollits d’entre els professionals de
la dansa de la nostra ciutat, i comp-
tem amb mestres internacionals que
ens visiten puntualment. Creiem
que tots els tipus de dansa són
adients, però que també cal una
base per a poder-s’hi dedicar pro-
fessionalment. Aquest és el nostre
repte i el que proposem a l’escola.

Perquè recomanaríeu a la gent
que balli, petits o grans?

Cal ballar. Sempre. A totes hores, i
amb tothom. Perquè a més de su-
posar un repte, un esforç, un exer-
cici físic, una tonificació del cos, la
dansa és cultura, obre la ment a
noves experiències. Significa com-
partir, responsabilitzar-se, disciplina
i també una gran forma de desenvo-
lupar la sensibilitat artística. Balleu!

Rafaella Crapio
Directora artística y

coreógrafa de XAURU

Què ha significat per vosaltres par-
ticipar de la Mostra de Comerç?

Ha sido la manera más directa de
entrar en la cotidianidad de la gente.
Creo que el Arte tiene que formar
parte del día adía, alimentando
nuestra alma. Ha sido una incursión
artística en la realidad urbana en la
que todos los espectadores (invita-
dos o casuales) nos han acogido
con elegante desenvoltura ha hecho
que nos sintiéramos "en casa".
¿Qué se puede desear más que
estar bien en el presente? Saber
que tu Arte hacer emocionar a la
gente no tiene precio.

Creus que la dansa necessita
d'espais públics com la Mostra
per difondre's?

Sí, creo que todo tipo de ocasión, y en
este caso la Mostra del Comerc son
válidas para conectar con el público.

Quines especialitats de dansa
teniu a la vostra escola?

Xauru es una compañía de fusión
dance dirigida por Raffaella Crapio.
Fusión de técnicas (contemporáneo,
ballet, hip hop, contact...), de culturas,
creencias:" cuerpos contaminados"
que dominan un vocabulario amplio y
que están en constante experimenta-
ción y recerca. El nombre de XAURU
tiene su origen en la palabra siciliana
"Ciàuru"/çauru del latín "flagrum" es
decir, perfume. Los miles de olores
que los centros más primitivos del ce-
rebro detectan, estimulan emociones
y memorias. De la misma forma, la
danza es intangible, irrefrenable, per-
meable y seductora. La "X", sonido sh
en catalán se escogió como homenaje
a Cataluña, tierra que me ha acogido e
impulsado, ofreciéndome las herra-
mientas para un crecimiento personal
y profesional en España y Europa.  La
"X", por su forma recuerda a la tarán-
tula, símbolo de la compañía. 

Perquè recomanaríeu a la gent
que balli, petits o grans?

El ser humano antes de aprender a
comunicarse a través de las palabras
aprendió a expresarse a través de los
gestos y los movimientos. Entonces
la danza es una forma de expresión
primordial, innata en el ser humano
que le permite conectar consigo
mismo y con el mundo en el que vive.

David Cascón García
Director Dance Emotion

Centre de dansa

Què ha significat per vosaltres par-
ticipar de la Mostra de Comerç?

Per nosaltres és tot un plaer el poder
compartir amb els veïns i visitants de
la mostra de comerç de Creu Co-
berta la nostra passió per la dansa,
és tota una experiència pels nostres
ballarins/es mostrar al públic les
nostres peces de ball i dansa tan va-
riades, i al mateix temps esperem
que causi la mateixa sensació als vi-
sitants.

Creus que la dansa necessita es-
pais públics com la Mostra per di-
fondre’s?

Per descomptat, no hi ha activitat o
espectacle que no vulguem aprofitar
per poder mostrar el nostre treball.
Al mateix temps perquè trobem que
la dansa com a tal necessita una
empenta perquè es reconegui,
donat que hi ha molt de treball en
aquest camp i volem aportar el nos-
tre gra de sorra perquè tothom valori
la dansa com es mereix.

Quines especialitats de dansa
teniu a la vostra escola?

Nosaltres ens considerem una es-
cola multidisciplinària perquè ens
agrada que trobis tot el que t’agrada
al mateix lloc. És per això que hi ha
dansa professional i classes regulars
com ballet, jazz, contemporani; nens
que fan ballet, hiphop i jazz; i balls so-
cials com la salsa, bachata, lamba-
zouk entre d’altres, cobrint tota la
franja horària, des de les 9 del matí

Entrevistes a la Mostra de Comerç
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fins a les 10 o les 11 de la nit. A més,
volem ressaltar que ens agraden les
classes amb qualitat i no amb quan-
titat, perquè no trobis que no hi ha
espai a la classe o que el professor
no se sap el teu nom. Donem un gran
servei en aquest sentit perquè esti-
guis el més còmode possible!

Perquè recomanaríeu a la gent
que balli, petits o grans?

Doncs perquè trobem que no hi ha
edat per passar-ho bé gaudint del
ball, nosaltres comencem quan els
nens i les nenes tenen tres anys i no
tenim límit d’edat, el límit se’l posa
cadascú! La nostra voluntat és que
vingueu a gaudir del ball i deixeu
estar la vergonya i coses semblants.
Només hi ha una vida i l’hem de
gaudir al màxim!

Elise Lummis
Directora de la Companyia Juve-
nil de Ballet Clàssic de Catalunya

Què ha significat per vosaltres par-
ticipar de la Mostra de Comerç?

Siempre nos dan la posibilidad de

mostrar nuestro trabajo en el propio
barrio, y además en un escenario
más grande de lo normal, así que
muy satisfechos ya que casi cada
año participamos

Creus que la dansa necessita es-
pais públics com la Mostra per di-
fondre’s?

Por supuesto. Siempre serán pocos.

Quines especialitats de dansa
teniu a la vostra escola?

Nosotros no somos una escuela en
sí. En el Casinet d’Hostafrancs,
donde tenemos nuestra sede, se
hacen muchos estilos diferentes de
danza, y también organizamos el
Barcelona Summer Dance, donde a
parte del clásico se hace hip hop,
danza contemporánea, circo, reper-
torio clásico, claqué, danza espa-
ñola y teatro musical.

Perquè recomanaríeu a la gent
que balli, petits o grans?

La danza es buena para jóvenes o pe-
queños. Sobre todo porque contribuye a
la salud física, la mental y la emocional.
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La bona música sempre és benvinguda i
al Poble Espanyol tenim la sort de rebre
cada any nombroses bandes escolars o
professionals que vénen des de diversos
punts d’Europa principalment i aprofiten la
visita a la ciutat per compartit el seu art
amb els nostres visitants. Tot passejant
pel recinte podreu escoltar recitals de mú-
sica de diferents disciplines i gèneres. In-
terpretacions de temes clàssics, moderns,
de pop, gospel, bandes sonores de pel·lí-
cules i fins i tot músiques regionals! Ac-
tuacions musicals en un escenari ideal a
l’aire lliure que faran les delícies de tots
els visitants, i seran els dies 3 de juny, 25
de juliol i 31 d’octubre

A més, dilluns 5 de juny de 2017 de 12
a 13 hores gaudirem de l’espectacle

Anastasia. Més de 100 ballarins, 5 can-
tants solistes i un cor format per 25 veus
pujaran a l’escenari de la Plaça Major del
Poble per oferir-vos un espectacle en ex-
clusiva: els millors moments d’Anastasia,
el Musical.

I no us perdeu el 28 de maig i 4 de
juny, Els músics de Bremen in concert,
una fantàstica adaptació del conte dels
germans Grimm amb cançons originals
compostes expressament per a l’ocasió i
una acurada posada en escena.

Viu la música i el teatre 
al Poble Espanyol

Més informació i venda d’entrades a
www.poble-espanyol.com

Arenas de Barcelona
te propone un verano de cultura

Este verano, Arenas de Barcelona, propiedad de
Merlin Properties, se une a la cultura y el entreteni-
miento para toda la familia. Tres propuestas  gratui-
tas que buscan un objetivo concreto, que los más
jóvenes aprendan divirtiéndose.

Desde el 29 de mayo y hasta el 15 de junio, la Ex-
posición “Vida Acuática” en la Plaza Central brindará
a los visitantes la oportunidad de poder interactuar, en
directo, con piezas exclusivas inspiradas en el mundo
submarino y elaboradas con material reciclado, que
son capaces de aportar movimiento y sorpresa, cre-
ando un lenguaje hombre-máquina impresionante.

Un viaje de miles de años por un mundo de plastilina
será la segunda propuesta que se podrá visitar del 3 al
29 de julio. La exposición Plasti-Historia de la Humani-
dad, que aterriza por primera vez en Barcelona, está for-
mada por 20 escenas determinantes en la historia del
mundo como la leyenda del Caballo de Troya, El Impe-
rio Romano, las Cruzadas o la llegada del hombre a la
luna, entre otras. La exposición, dirigida a todo tipo de

públicos, ya ha recorrido varias ciudades españolas con
gran éxito de crítica y público.

Blau, el Planetario Viajero, llegará a Arenas el 1 de
agosto y hasta el 14, los asistentes podrán conocer
todos los secretos que esconden las estrellas, las cons-
telaciones, los planetas, incluso, podrán experimentar el
movimiento de rotación de la tierra, permitiendo com-
prender perfectamente la oscilación uniforme del cielo a
lo largo de una noche o de todo un año. El Planetario
Viajero estará ambientado con imágenes, exclusivas, de
Juan Carlos Casado, único miembro español del pro-
yecto internacional TWAN (The World at Night), recono-
cido por la UNESCO y que agrupa a algunos de los
mejores astro-fotógrafos del mundo.

Tres exposiciones llenas de contenido que invi-
tan al espectador a profundizar en sus conoci-
mientos y en el trabajo de cada uno de los artistas.
Con este formato, Merlin Properties, propietario del
C.C. Arenas de Barcelona, apuesta por el ocio cul-
tural y  las propuestas originales.
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És un orgull com a Districte poder comptar amb un
referent de ciutat en el món del comerç com és l’As-
sociació de Comerciants de Creu Coberta. Sempre
dues passes per endavant per tal de proposar so-
lucions que donin resposta als reptes que tenim en
aquest primer quart de segle.

Sergi Sarri
Conseller - Portaveu GM Demòcrata
Districte Sants-Montjuïc

La Mostra de Comerç de Creu Coberta és un clar
exemple que l’art i el comerç amb una base moral
constitueixen el teixit social. Com a santsenca vull
manifestar el meu agraïment per mostrar aquests va-
lors i haver estat pioners amb actes de lluita contra
la violència.

Núria Izquierdo Simó
Consellera Grup Municipal Demòcrata

El dissabte 13 de maig es va celebrar la XII Mostra de
comerç de Creu Coberta i de Sants. Creu Coberta és
un eix comercial viu i actiu, com ho són les seves ac-
tivitats amb la col·laboració d'actors culturals com La
Companyia de ballet Clàssic de Catalunya, la com-
panyia Theoprojectdance, a més de l'escola Jam Ses-
sion... M'agradaria destacar el seu compromís contra
la violència de gènere, amb el que una vegada més
mostren que les veïnes i veïns podem lluitar junts per
canviar la realitat que ens envolta.

Laura Pérez
Regidora del Districte de Sants-Montjuïc

Si el Barça és més que un club, no és menys cert
que el comerç de proximitat és més que comerç.
I la Mostra de Comerç Creu Coberta en va ser una
mostra fefaent. Un any més creiem que cal felici-
tar a l'Associació de Comerciants Creu Coberta per
donar valor afegit al nostre comerç vinculant-lo a la
cultura (enguany a la dansa) així com a les de-
mandes socials i problemàtiques socials, afegint-
se a la condemna d'aquesta xacra social que és la
violència de gènere.

Jordi Fexas
Conseller d’ERC al Districte de Sants-Montjuïc

Fantàstica jornada de comerç al carrer gràcies a un nou
èxit dels comerciants de Creu Coberta, vertebrant i en-
fortint el teixit associatiu del barri i treballant pel comerç
de barri, motor de la cohesió social.

Albert Deusedes
Conseller del PSC Districte de Sants-Montjuïc

Va ser una gran festa del Comerç i la Cultura amb
la dansa i el rebuig a la violència de gènere com a
protagonistes. Només podem felicitar a l’Associa-
ció de Comerciants de Creu Coberta per les dotze
edicions d’aquesta Mostra.

José Antonio Calleja Clavero
Conseller portaveu del PP a Sants-Montjuïc

Un any més, la vitalitat dels comerços de Creu Co-
berta i el seu arrelament al barri s'han posat de ma-
nifest amb la Mostra de Comerç. Com a exregidor
del Districte i amic de l'Eix de Creu Coberta ha es-
tat un plaer acompanyar-vos de nou!

Jordi Martí i Galbis
Regidor - Grup Municipal Demòcrata
Ajuntament de Barcelona

Vull agrair la magnífica atenció que vaig rebre per part
dels organitzadors de la Mostra de Comerç de Creu
Coberta. La visita em va demostrar el gran treball re-
alitzat durant aquests anys i ĺ arrelament dins del bar-
ri que tenen els comerciants del Districte de Sants
Montjuïc.

David Labrador
Conseller Municipal de Ciutadans al Districte
de Sants MontjuïcL'eix comercial Creu Coberta es caracteritza per

estar a l’avantguarda de l'associacionisme co-
mercial a Sants-Montjuïc. Un bon exemple de la
seva aposta per la innovació són les seves mos-
tres de comerç, on se cerquen vincles amb actors
culturals representatius del nostre Districte.

Carolina López
Consellera de Barcelona en Comú
Districte Sants-Montjuïc

Sempre és un plaer poder acompanyar els amics de l’Associació de Comerciants de Creu Coberta en les seves mostres
de comerç. I poder compartir amb ells una estona per valorar l’èxit de la mostra, un any més, fruit del seu esforç incan-
sable, així com per donar-los les gràcies pel compromís ferm en la lluita contra la violència de gènere. La supervivència
del model de comerç de Barcelona passa sobretot perquè entitats com l’Associació de Comerciants de Creu Coberta
segueixin liderant amb noves iniciatives el valor afegit que representa associar-se pel comerç de proximitat i alhora per
seguir descobrint als veïns que gairebé tot el que busquen ho poden trobar ben a prop de casa.

Xavier Trias - Exalcalde de Barcelona

Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 42 95 17

Una Mostra de Comerç d’èxit
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veïns en línia

URBANISME/ Representants de les diferents entitats veï-
nals del districte de Ciutat Vella i la FAVB van llençar un
crit d’alerta el mes passat, en ple judici del cas Palau, en
relació al projecte de construcció de l’hotel del Palau de
la Música, actualment paralitzat.

En una compareixença davant dels mitjans des de la
seu de la FAVB, els representants veïnals van demanar a
l’actual Ajuntament que posi “llums i taquígrafs” a les ges-
tions sobre la retirada del Pla General Metropolità (PGM)
que buscava facilitar la construcció de l’hotel i que encara
continua vigent. Consideren que el projecte “desvaloritza
l’urbanisme del casc antic de Barcelona”. La veu cantant
de la reivindicació la va dur l’exregidora de Ciutat Vella du-
rant l’època que el cas de l’hotel va començar a prendre
forma,  Itziar González,  i que va dimitir després de no
poder aturar-lo. “Fa dos anys que hi ha l’actual govern i la
modificació del PGM que permet l’hotel segueix vigent.
Ens consta que políticament el volen frenar i volem saber
qui ho està fent”, va afirmar Gonzàlez, al mateix temps que
va exigir “un seguiment de què s’està fent”. “Hi ha una ar-
quitectura administrativa que s’ha de fiscalitzar i volem
saber quins gerents portaran la voluntat política expres-
sada en el Ple a una realitat satisfactòria”, va concloure.

Els veïns demanen l’aturada definitiva 
de les obres de l’hotel del Palau POLÈMICA/ El passat 24 d’abril l’Ajuntament va anunciar

que rescindeix el contracte de les obres dels túnels de la pla-
ça de les Glòries i que aquesta decisió farà que els treballs
en aquest espai s’aturin entre 8 i 12 mesos.

Aquesta decisió ha generat una certa preocupació en
les associacions de veïns que viuen al voltant de la plaça.
De fet, els veïns del Fort Pienc, el Poblenou, el Clot-Camp
de l’Arpa i la Sagrada Família han publicat un comunicat
conjunt on reclamen que es completin els informes tèc-
nics i jurídics per depurar responsabilitats. En el text tam-
bé insten el consistori a tramitar “amb la major celeritat, ri-
gor tècnic i jurídic, transparència i consens” la modificació
del pla, però que això no impliqui l’aturada de projectes
com el parc Canòpia, els habitatges i els equipaments pú-
blics projectats i la unió del tramvia per la Diagonal.

Preocupació per l’aturada 
de les obres de les Glòries

La FAVB promou una visió feminista dels barris i la ciutat amb el Fòrum Veïnal de Dones

Les dones es fan sentir
FEMINISME/ “Barcelona no serà justa ni
democràtica fins que no esdevingui la ciu-
tat de les dones, fins que no es faci sentir
amb  força el  seu anhel d’igualtat”. Sota
aquesta màxima, la Federació d’Associa-
cions de Veïns de Barcelona (FAVB) va or-
ganitzar,  els  dies  5  i  6  d’aquest  mes,  el
Fòrum  Veïnal  de  Dones,  unes  jornades
que es van celebrar al Centre cultural Te-
resa Pàmies, a l’Esquerra de l’Eixample. 

Les jornades van arrencar divendres  5
a les set de la tarda amb una performance
a càrrec del col·lectiu L’Artèria, que va ser-
vir  per  donar  pas  a  la  presentació  del
fòrum. Tot seguit,  la historiadora  Isabel
Segura va encarregar-se de la conferèn-
cia inaugural  i  la primera jornada es va
cloure amb un altre espectacle, aquest
cop de la mà de la Coral de dones de la
Flor de Maig. 

L’endemà,  a  dos  quarts  de  10  del
matí, van començar a fer-se els primers
tallers, que van tractar assumptes rela-
cionats amb la cura del cos, l’“economia
de vida” i posteriorment se’n van fer dos
més dedicats a fomentar el respecte pel
barri i per la ciutat, respectivament. Tot
seguit, el plenari de la trobada va servir
per debatre les conclusions del fòrum i,
un cop aquestes van estar establertes, es
va fer l’últim acte, de caràcter molt emo-
tiu, amb un record especial o “donatge” a
Teresa Pàmies. 

“LA CIUTAT AMB ULLS DE DONA”
Aquesta trobada suposa un pas més per
fomentar la mirada cap als barris barcelo-
nins “amb ulls de dona”, les quals “són al

cor de tots els problemes de la ciutat i del
país”, destaquen des de la FAVB. “Per im-
pulsar totes les lluites socials, democràti-
ques  o  mediambientals  en  què  ja  som
moltes vegades força motriu, necessitem
aplegar-nos de nou com a dones cons-
cients, lliures i determinades”, afegeixen. 

Per tot plegat, des de la federació con-
sideren que les dones “necessiten prendre
la paraula”, a més d’adonar-se de la seva
“capacitat  transformadora”  per  tal  de
“mirar la realitat i somniar la ciutat” que
volen bastir. 

Per altra banda, la FAVB posa de mani-
fest com “la degradació del mercat labo-
ral”  afecta “especialment”  les  dones,  en
tant que “majoritàries en el col·lectiu de
treballadors pobres”. En aquesta línia, as-
seguren que la destrucció de  l’estat del
benestar i el desmantellament dels ser-
veis públics recauen sobre les esquenes
de les dones. 

VIOLÈNCIES
Per  últim,  la  federació  també  relaciona
aquesta  situació  amb  la  violència  mas-
clista. “Seguim sent el centre de totes les
violències”, expliquen des de la FAVB en
boca del col·lectiu femení, unes violències
que van “des dels crims de gènere fins al
tràfic de persones i l’explotació”. 

És per tots aquests motius que la FAVB
considera  molt  important  la  celebració
del Fòrum Veïnal de Dones, ja que “busca
contribuir a una nova embranzida del mo-
viment veïnal i a la seva lluita per la ciutat
democràtica des de les capacitats, l’ener-
gia i la mirada rebel de les dones”.
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CONVIVÈNCIA/ La futura ober-
tura d’una mesquita al barri de la
Prosperitat, a Nou Barris, ha ge-
nerat una certa divisió entre els
veïns de la zona.

De fet, el passat 20 d’abril es va
fer una manifestació des del lloc
on s’ha d’obrir el centre fins a la seu
del Districte. Els seus organitzadors
van defensar que el seu rebuig a
l’espai obeeix a motius “legals i ur-
banístics”. Tot i això, a la marxa tam-
bé hi van ser presents integrants
de partits i grups racistes.

D’altra banda, dies abans d’a-
questa marxa, diferents associa-
cions, entre elles la FAVB, van fer
públic un comunicat per defensar
l’obertura del centre.

Divisió veïnal 
a la Prosperitat
per una mesquita

INFRAESTRUCTURES/ L’Associació  de
Veïns de Sant Andreu Sud ha dit prou.
Cansats de conviure des de fa més d’una
dècada amb el projecte de les obres del
TGV de la Sagrera, un projecte que “se-
para els barris i els degrada”, l’associació
ha engegat una campanya per denun-
ciar el que els veïns anomenen forat de
la vergonya. 

L’objectiu d’aquesta iniciativa, que han
impulsat a través del portal Change.org, és
instar tant l’Ajuntament com la Generali-
tat a donar prioritat a la finalització de les
obres i pressionar el ministeri de Foment
perquè compleixi  amb tots els seus com-
promisos.

L’entitat ha publicat un manifest, que
també ha fet arribar a les tres institucions,

en el qual exposa les raons per les quals
demana que es desbloquegi “una obra
que ningú ha demanat, de la qual no s'en-
treveu el final i que condemna el barri a
presoner d'un mur que converteix la zona
en un cul de sac abocat a l'oblit i l'abandó”.

És per això que, en quatre punts, l’as-
sociació exigeix reclamar a Foment “la re-
presa immediata de les obres, així com la
seva  finalització en terminis coherents  i
raonables”,  demana  que  l’espai  de  les
obres estigui “cuidat, net i vigilat” i que s’a-
consegueixin “de manera urgent i per les
vies que calguin” els permisos per poder
actuar als punts on l’obra està més avan-
çada. L’associació acompanya la seva cam-
panya amb un vídeo penjat a YouTube on
mostra el deteriorament de les obres.

Clam dels veïns de Sant Andreu Sud 
per acabar amb el forat de la Sagrera

La FAVB fa una crida en defensa 
d’unes residències dignes

GENT GRAN/Unes residències as-
sistides  per  a  gent  gran  on  es
pugui viure dignament. Aquest és
l’objectiu d’una de les darreres cri-
des que ha fet la FAVB, que a través
del seu departament de Sanitat ha
impulsat un manifest per demanar
que els centres on viuen desenes
de milers d’avis  i àvies reuneixin
uns mínims perquè aquestes per-
sones visquin dignament. La ini-
ciativa, que està penjada al portal
web de la federació, busca recollir
el màxim de suports possibles per
exigir al Consorci de Serveis Socials
de Barcelona, integrat per la Gene-
ralitat de Catalunya i l'Ajuntament
de  Barcelona,  que  vetlli  perquè
aquests  equipaments  siguin  de
qualitat.

La FAVB denuncia que, degut
al fet que la majoria d’aquestes re-
sidències les gestionen empreses
privades amb ànim de lucre, con-
templen l’atenció a les persones
grans  com “un  negoci  en  dreti-
ment de  la seva atenció  i el seu
benestar”. Per aquest motiu, la fe-
deració creu que cal fer tot el pos-
sible  perquè  aquests  centres
siguin  “de  gestió  pública”,  que
“s’augmentin els recursos per ga-
rantir una atenció de qualitat i uns
bons programes de rehabilitació” i
que “s'elabori un pla general parti-
cipatiu que defineixi les necessi-
tats d'aquest col·lectiu”.

En aquest manifest, que adre-
cen tant al Parlament com a la Ge-
neralitat,  la  FAVB explica que  les
dades d’aquest any diuen que, a
tota la ciutat, hi ha 193 residències
assistides on hi viuen més d’11.200
persones. La federació critica que,

tot i que algunes són equipaments
públics, la gran majoria les gestio-
nen companyies privades, algunes
de les quals no es dediquen única-
ment a això. De fet, la FAVB diu que
alguns  d’aquests  centres  estan
gestionats  per  empreses  que  es
dediquen  a  la  construcció,  i  que
moltes  d’aquestes  companyies,
quan  guanyen  els  concursos  de
gestió, acomiaden bona part del
personal que assisteix els residents.

La FAVB també adverteix que,
tot i que el Consorci de Serveis So-
cials de Barcelona (integrat per l’A-
juntament  i  per  la  Generalitat)
s’encarrega de controlar i supervi-
sar l’activitat de les empreses ges-
tores,  a  la  pràctica  la  majoria
d’aquestes opten per aplicar “polí-
tiques empresarials on es priorit-
zen  els  beneficis  econòmics  en
detriment de la qualitat i el benes-
tar”, una manera d’actuar que  fa
que els familiars dels usuaris s’ha-
gin queixat  reiteradament per  la
mala  qualitat  del  menjar  o  la
manca de personal, entre altres.

Per  aquest  motiu,  al  final  del
text, la FAVB recull un seguit d’exi-
gències que han traslladat als orga-
nismes  públics.  La  federació
demana  que  s’augmentin  els  re-
cursos destinats a les residències,
però que aquests repercuteixin en
els usuaris, que es faci una gestió
pública  d’aquests  equipaments
amb un control públic del seu ús, la
creació de mecanismes de partici-
pació que integrin familiars i veïns i
que s’elabori un pla general (amb
participació  dels  veïns)  que  defi-
neixi les necessitats de la gent gran
perquè pugui viure dignament.

HABITATGE/ Plantar cara al lobby
immobiliari. Aquesta és la gran
raó  que  ha  motivat  la  creació
del  Sindicat  de  Llogaters,  una
entitat  que  es  va  presentar  el
passat  dia  12  a  un  Casinet
d’Hostafrancs pel de gom a gom
i que en el seu manifest funda-
cional defensa “el dret a  l’habi-
tatge i un lloguer assequible, es-
table, segur i digne”.

Els promotors de la iniciativa,
un grup de veïns que tenen el
suport  de  més  d’una  desena
d’entitats i associacions, van dir
que el seu primer gran objectiu
és  acabar  amb  la  Llei  d’Arren-
daments Urbans  (LAU),  vigent
des de l’any 2013.

El Sindicat de
Llogaters omple
el Casinet

POBRESA/ Més  d’un  miler  de
persones  dormen  cada  nit  als
carrers de la ciutat. Aquesta és la
xifra  que  la  Xarxa  d’Atenció  a
Persones Sense Llar (XAPSLL) va
fer pública el passat dijous 18 des-
prés del darrer Recompte, que un
miler de voluntaris van fer durant
la nit anterior. Aquesta xifra su-
posa un increment d’un 9% més
que en el Recompte del 2016.

On s’han detectat més casos
és a Ciutat Vella (271), mentre que
l’Eixample  (210)  i  Sants-Mont-
juïc (131) són les altres dues zo-
nes  de  la  ciutat  amb  més  pre-
sència. Els resultats del Recomp-
te també van dir que 1.954 per-
sones s’allotgen a equipaments.

1.026 persones
dormen cada dia 
al carrer a la ciutat
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ANIVERSARI4Setanta anys des-
prés, el Mercat de Sants va tor-
nar a obrir les seves portes per
celebrar una multitudinària fes-
ta amb motiu del seu 104è ani-
versari. La vetllada, que va tenir
lloc la nit de dissabte dia 13, va
reunir prop de 2.000 persones,
entre visitants i paradistes, i va
oferir teatre, màgia, música,
cant coral i jazz als dos escena-
ris que s’hi va instal·lar –un a
l’interior del mercat i un altre al
carrer de Sant Medir–. 

“Volem donar el nostre agraï-
ment més profund als clients i
veïns que es van acostar a la fes-
ta”, declara a Línia Sants el pre-
sident del mercat, Francesc Lei-
va. Els visitants van ser testi-
monis de l’espectacle de llums
que van muntar els paradistes i
també van rebre un obsequi en
forma d’entrepans, pastís i una
copa de cava. De fet, els comer-
ciants van aprofitar que justa-
ment va ser un 14 de maig el dia

que el Mercat de Sants va obrir
les seves portes, allà per un llun-
yà 1913. De fet, a les 12 de la nit
del dissabte dia 13 es van en-
cendre les espelmes per com-
memorar aquesta efemèride. 

NOU MERCAT VERD
I quina millor manera de co-
mençar el 104è any de l’existèn-
cia de l’equipament que adhe-
rint-se a la campanya de Mercats

Verds de Barcelona. Des d’ahir,
el de Sants en forma part. 

Aquesta campanya de l’Ins-
titut Municipal de Mercats
(IMMB) té l’objectiu de poten-
ciar l’oferta de productes de pro-
ximitat, ecològics i saludables.
En aquesta línia, però en el marc
de la Setmana Internacional dels
Mercats, el de Sants celebrarà
dissabte un taller infantil de va-
sets amb sucs i fruita.

El mercat va bufar unes espelmes molt especials. Foto: Mercat de Sants

Nit de festa al Mercat de 
Sants pel seu 104è aniversari

» Prop de 2.000 persones gaudeixen de tasts i música en directe
» L’equipament santsenc s’adhereix a la campanya de Mercats Verds

Creu Coberta homenatja la
dansa a la Mostra de Comerç

FIRA4L’Associació de Comer-
ciants Creu Coberta va celebrar
el passat dissabte 6 de maig la
seva dotzena Mostra del Co-
merç, la qual va tenir com a fil
conductor la dansa. 

Milers de persones van pas-
sejar per la fira, on van poder
descobrir l’oferta comercial dels
botiguers i gaudir de les diferents
exhibicions que hi havia orga-
nitzades. Diverses escoles de
dansa del districte van mostrar
als escenaris habilitats coreo-
grafies especialment prepara-
des per a l’ocasió. Entre altres, hi

va participar The Project Dance,
Dance Emotions o el Barcelona
Dance Center.

Però l’acte central de la jor-
nada va tornar a ser la lectura del
manifest contra la violència, que
va anar a càrrec de la regidora
del Districte, Laura Pérez. El
document condemna la violèn-
cia masclista i convida a alçar la
veu contra aquesta xacra. En
aquesta línia, alumnes de l’escola
Joan Pelegrí van encarregar-se
de llegir reflexions al voltant
d’aquesta problemàtica fetes per
diferents personalitats. 

Sants Establiments Units treu
al carrer més de 200 botigues
MOSTRA4Sants Establiments
Units va tornar a omplir el carrer
de Sants de comerç. Ho va fer el
passat 6 de maig, durant la seva
Mostra de Comerç. Més de 200
botigues adherides a l’associació
van exposar els seus productes
als milers de veïns i veïnes que
s’hi van passejar al llarg de tota
la jornada entre els carrers Joa-
not Martorell i avinguda Madrid.

Per dinamitzar la festa es va
portar a terme un programa
d’activitats per a tots els públics.
En aquest sentit, es van instal·lar
escenaris a Cotxeres, Badal, Ari-

zala, Guadiana i Cros, on es
van fer demostracions de dan-
sa a càrrec de diverses escoles
del districte, com ara Diesi Es-
cola de Música, la Fàbrica de
Somnis o Ball Centre. 

També hi va haver actua-
cions artístiques a càrrec del
cantant Gonçal, Brigada Co-
balto, del grup de teatre Divertt,
Lazzilags o Arrels de Joventut,
entre altres. 

Per la seva banda, la plaça de
Sants va tornar a acollir el tra-
dicional espai lúdic de l’associa-
ció, el Santset Parc.

La Fira Marinera o com
recordar el passat d’un barri
DINAMITZACIÓ4L’Associació
de Comerciants de la Marina va
celebrar el passat dia 6 la seva
Fira Marinera en el marc la 16a
Mostra de Comerç que celebra-
va l’entitat. La va fer al passeig de
la Zona Franca i va comptar
amb la participació d’una sei-
xantena de parades que van ofe-
rir els productes dels botiguers
d’un barri que va reivindicar el
seu passat mariner. 

En aquest sentit, la jornada

també va reunir els Diables de
Port i els Gegants de la Marina,
que van actuar de la mà d’altres
grups que van realitzar exhibi-
cions de danses urbanes. Tam-
bé s’hi van fer tallers, com ara el
de salaons i sabons. 

Però l’activitat que va resu-
mir millor l’esperit de la fira co-
mercial va ser la mostra foto-
gràfica amb instantànies del
passat del barri i de la vida quo-
tidiana dels seus habitants. 

Hostaleria | Reducció de l’horari de les terrasses de la plaça d’Osca
Les terrasses de la plaça d’Osca han de tancar una hora abans. Així ho contempla la normativa que, des del

passat dia 15, ha impulsat el Districte en resposta als alts nivells de soroll registrats a la plaça en diverses 
ocasions. Aquesta reducció s’aplica durant tota la setmana. De diumenge a dijous, les terrasses han de 

tancar a les 11 de la nit, mentre que de divendres a diumenge ho han de fer a les 12 de la nit, i no a la una. 

Foto: Twitter (@SergiSarri)

La mostra va aplegar milers de visitants. Foto: Daniel Romero
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Un dels valors en què es fo-
namenten els sistemes de
pensions  de  repartiment

és el que permet, de forma clara,
que les generacions del present
reconeguin l’esforç de les genera-
cions del passat per construir una
societat benestant i que ha per-
mès que molts dels que ara estem
en actiu puguem viure amb ga-
ranties. L’escola, les universitats, la
sanitat...  són  un  conjunt  d’ele-
ments que tenim gràcies a l’esforç
dels que ens han precedit.

Els sistemes de pensions de
repartiment, com és el cas de l’es-
panyol, funcionen a partir de les
aportacions  que  mensualment
fan les persones que treballen i
les  empreses.  Les  aportacions
s’ingressen al  calaix  comú, que
permet, mes a mes, pagar la nò-
mina de les pensions de manera
que no hi ha un estalvi al sistema
sinó  que  els  diners  que  entren
amb  l’esforç  dels  que  treballen
s’utilitzen per pagar les pensions
als que ja han treballat prou. Com
deia, és un gran valor de la soli-
daritat intergeneracional.

Aquests sistemes són soste-
nibles quan hi ha prou gent tre-
ballant que  ingressi  recursos al
calaix comú: quan la població ac-
tiva supera la població passiva o
perceptors de pensions. Per tant,
hi ha una relació directa entre la
sostenibilitat  dels  sistemes  de
pensions i la salut del mercat de
treball. A més treball, i a més tre-
ball de qualitat, més resistència
del  sistema.  És  prou  conegut,
també, que el mercat de treball
català sempre ha tingut un millor
comportament  que  l’espanyol.
Així doncs, en lògica de funcio-
nament el sistema de pensions
català seria més sòlid i robust, o
com s’estila dir, sostenible, que el
sistema  de  pensions  espanyol,
atès que tenim menys atur, més
activitat i més ocupació.

No només aquest factor con-
ceptual ho denota, sinó que en
dades de liquidació de pressupost
del sistema de seguretat social, les
dades  a  Catalunya  sempre  han
estat més favorables que les del
conjunt  d’Espanya.  El  dèficit
menor en moments de crisi i l’ex-

cedent de les pensions catalanes
en moments de bonança econò-
mica explica que un 26% dels di-
ners  del  fons  de  reserva  de  les
pensions  -la  guardiola-  que  hi
havia  l’any  2012  -de  més  de
66.000 milions d’euros- fos dels ex-
cedents catalans. 

El sistema de pensions a l’Es-
tat espanyol es troba en una si-
tuació  complicada.  Enguany  el
seu dèficit pot arribar als 17.000
milions d’euros i la guardiola que-
darà a fi d’any en -2.750 milions
d’euros (sí, en negatiu) si es com-
pleix la previsió. Aquest resultat
no és derivat ni de bon tros per
l’import  de  les  pensions  que
reben  els  nostres  pensionistes.
Les pensions no  són excessiva-
ment altes a Espanya en compa-
ració amb altres països de l’entorn
europeu. El problema rau en  la
partida dels ingressos. Les pen-
sions no es poden discutir. En tot
cas, cal afrontar la manera com es
paguen i això depèn de la salut
del  mercat  de  treball.  Amb  un
mercat en el qual, fruit de les re-
formes laborals, es crea ocupació

de baixa qualitat, temporal i sala-
ris galdosos,  la capacitat de ser
sostenible  del  sistema  de  pen-
sions espanyol és i serà molt com-
plicada. Aquesta decisió política,
presa a Madrid, condiciona la sos-
tenibilitat de les nostres pensions. 

Catalunya necessita tenir un
Estat per poder construir el seu
sistema propi de pensions. De fet,
si creem ocupació al ritme que ho
hem fet al 2016 i alhora revertim
les  reformes  dutes  a  terme  per
tenir un mercat de treball més sa-
ludable, podem tenir un sistema
de pensions sostenible molt aviat
a Catalunya. Com també hi aju-
daria aprofitar  les  inversions en
economia i model productiu per
crear més i millors oportunitats.
La  República  Catalana  no  seria
aliena als problemes estructurals
de  les  societats  europees  -com
l’envelliment,  l’increment  de  la
taxa de dependència...-, però ho
faria  amb  menys  urgències  i
sense les retallades amb què ho
haurà d’afrontar Espanya. 

I en  tot aquest context, allò
més important és que, quan arribi

el moment de decidir, tothom ho
pugui fer sense por i amb la lli-
bertat amb què decideixen les so-
cietats lliures. Sense por a perdre
drets ni pensions. I en matèria de
pensions tothom pot estar tran-
quil que les pensions estaran ga-
rantides des del primer moment,
perquè Catalunya és prou empre-
nedora. De fet, estaran més ga-
rantides del que ho estan ara.

Josep Ginesta, secretari general
de Treball, Afers Socials i Famílies

Opinió

Una República Catalana per a unes pensions dignes 
El sistema de pensions català serà més sòlid i sostenible que l’espanyol, ja que tenim menys atur i més ocupació
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FUTBOL4El d’aquest diumenge
serà un matí de nervis i on caldrà
estar pendent al que passi a l’E-
nergia, però també al Feliu i Co-
dina. El partit entre la UE Sants
i l’Andorra serà decisiu per de-
terminar les dues primeres pla-
ces del grup 1 de Primera cata-
lana. I és que després de 33 jor-
nades, els hortencs són primers
amb 62 punts i el Sants i l’An-
dorra són segon i tercer respec-
tivament amb 61, de manera
que tot s’haurà resolt quan faltin
pocs minuts per a les dues del
migdia d’aquest diumenge.

Les combinacions per al
Sants són d’allò més senzilles: si
el Sants guanya o empata té as-
segurada la segona posició, men-
tre que qualsevol victòria com-
binada amb una derrota o un em-
pat de l’Horta faria que la pri-
mera posició canviés de propie-
tari i que els de Tito Lossio aca-
bessin aixecant la lliga i guan-
yant-se l’ascens a Tercera.

Si als dos camps hi ha el ma-
teix resultat, l’Horta acabaria el
campionat en primer lloc i el
Sants hauria de jugar l’elimina-
tòria de promoció contra el segon
classificat del grup 2, que també
es decidirà en la darrera jornada
del campionat i que només po-
drien ser el filial del Reus De-
portiu o l’FC Santboià.

El darrer escenari és el que

cap aficionat santsenc vol. Una
victòria de l’equip del Principat
deixaria els de Lossio sense pre-
mi a una temporada excel·lent en
la qual pràcticament no han
abandonat les cinc primeres po-
sicions de la taula. 

Tot plegat, acabi com acabi, es
decidirà en un matí de futbol en
el qual caldrà estar més atents
que mai a la ràdio o al mòbil.

L’equip se la jugarà a casa aquest diumenge. Foto: UES

Sants - Andorra: l’ascens 
a Tercera passa per l’Energia

» Si els de Tito Lossio guanyen tenen la promoció assegurada
» Diumenge a la mateixa hora l’Horta rep la visita del CF Lloret

Gairebé 120 atletes acaben
la vuitena Sants - Montserrat

ATLETISME4Prop de 120 per-
sones no van voler perdre’s la vui-
tena edició de la caminada Sants
- Montserrat que es va organitzar
durant el cap de setmana dels
dies 13 i 14 d’aquest mes.

La prova va començar des
dels nous jardins de la rambla de
Sants, a tocar de la plaça i just da-
vant del col·legi dels Maristes, el
dissabte a les cinc de la tarda.
L’expedició va afrontar un reco-
rregut amb menys asfalt que mai
en la seva arribada al massís, per
un camí que passava pels voltants
d’Olesa de Montserrat. El primer

dels atletes que va poder com-
pletar els 64,3 quilòmetres de l’i-
tinerari va ser Juan José Busta-
mante, que va trigar poc més de
9 hores i quart en arribar a la seva
destinació. La resta de partici-
pants que van aconseguir arribar
a l’esplanada del monestir en un
període de temps comprès entre
les 13 i les 16 hores.

El director de la prova, Miquel
Gombau, va lamentar el descens
en els inscrits (l’any passat la xi-
fra va rondar els 200 atletes) tot
just abans de l’inici de la matei-
xa en declaracions a El3.cat.

De Toro, del Medi, a la prellista
per al mundial de waterpolo
WATERPOLO4Gran notícia per
al waterpolo del Club Esportiu
Mediterrani. Abans-d’ahir, el se-
leccionador espanyol David Mar-
tín va anunciar la prellista de 20
jugadors amb els quals comen-
çarà a preparar el mundial de na-
tació i waterpolo, que es disputarà
a Budapest entre els dies 14 i 30
de juliol, i on hi ha un jugador del
Medi, Miguel de Toro.

En la seva primera tempora-
da al club després d’arribar des
del CN Barcelona, aquest sevillà
de 23 anys s’ha convertit en un
dels homes més importants en

l’equip de Marc Comas i Mirko
Blazevic, que va classificar-se
per al play-off pel títol tot i que va
caure per la via ràpida contra l’A-
tlètic. De Toro ha jugat 24 partits
amb l’equip, en els quals ha mar-
cat 21 gols, convertint-se en el ter-
cer màxim golejador de l’equip
per darrere de l’argentí Germán
Yáñez (26) i del colombià Ale-
jandro Idarraga (26).

El combinat estatal s’entre-
narà al CAR de Sant Cugat fins
que Martín doni la llista definiti-
va dels homes que competiran a
la capital hongaresa.

El Medi, premiat a la 16a
Diada de la Natació Catalana
NATACIÓ4Dimecres de la set-
mana passada, el Teatre Princi-
pal de Sabadell va ser l’escenari
de la trobada dels grans clubs de
natació de casa nostra per parti-
cipar en la XVI Diada de la Na-
tació Catalana.

El Mediterrani, que va rebre
el guardó com a setè millor club
del país (el tercer de la ciutat, per
darrere del CN Sant Andreu i
del CN Barcelona), va estar re-
presentat pel president Jaume

Roca, que va ser l’encarregat de
recollir el premi per la trajectòria
del club durant el 2016. 

Aquest no va ser l’únic honor,
ja que els waterpolistes Blanca
Goset i Guillem García i la neda-
dora Aïda Bertran també van
ser premiats. Goset ha debutat
amb el sènior de la mà de Dani
García, mentre que García ja fa
cinc anys que és al primer equip.
Bertran va rebre dos premis pels
resultats en aigües obertes.

Bàsquet | El CBSAPS prepara un matí de tornejos de 3x3
Tot a punt per a un matí de bàsquet a les Tres Xemeneies. El Club de Bàsquet Sant
Antoni Poble Sec (CBSAPS) ha preparat un matí de 3x3 a la pista poliesportiva del
carrer Vilà i Vilà. Hi haurà algunes competicions en les quals els equips han de ser
mixtos (school i mini) i hi haurà masculina i femenina a les de rookies, pro i elite.
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AGENDA    UINZENALQ
DEMÀ 25 DE MAIG
21:00 Lourdes Hernández, coneguda musical-

ment com Russian Red, oferirà un concert al
districte amb els seus grans èxits i els seus tres
treballs d’estudi. / Sala BARTS.

DIMARTS 30 DE MAIG
19:00 Dimarts de la setmana que ve se celebrarà

una taula rodona anomenada Els nois i noies
de la muntanya: El Centre Cultural Les Banderes,
un lloc de relació i de creixement humà. / Seu
del Districte.

DIMARTS 6 DE JUNY
18:00 El fotoperiodisme serà la temàtica sobre

la qual girarà la pròxima sessió de la lectu-
ra crítica de la premsa, que anirà a càrrec del
fotoperiodista Ivan Llop. Entrada lliure. /
Biblioteca Vapor Vell.

TOTA LA QUINZENA
Matí-Tarda Continua en marxa l’exposició

Aquell estiu del '92, que s’ha fet en el marc del
25è aniversari dels Jocs Olímpics que es van
fer a la ciutat. / Museu Olímpic i de l'Esport
Joan Antoni Samaranch.

DES DEL 5 DE JUNY
Tot el dia L’Associació d’Artistes de la Marina ha

preparat una exposició amb les seves obres
més importants. La inauguració es farà el dia
5 de juny i es podrà visitar fins a finals d’a-
quest mes. / Biblioteca Francesc Candel.

DIUMENGE 28 DE MAIG
12:30El Poble Espanyol serà l’escenari d’una nova

adaptació musical del popular conte tradi-
cional Els músics de Bremen. Per a nens ma-
jors de 3 anys. / Poble Espanyol.

DIUMENGE 4 DE JUNY
12:30 Si sabes lo que hay és un espectacle de te-

atre-performance pensat per a majors de sis
anys i que aquest diumenge farà una repre-
sentació especial per a tota la família. / Sala
Hiroshima.

DISSABTE 27 DE MAIG
17:00 El CB Sant Antoni Poble-sec ha preparat

un torneig de bàsquet 3x3 en les categories
mini, school, rookie, pro i elite. / Pista po-
liesportiva les Tres Ximeneies.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Una sessió de circ a les golfes a càrrec
de la companyia Los Herrerita serà el
darrer espectacle de les tardes d’acti-
vitats familiars al Castell. / Castell de
Montjuïc.

El Castell s’acomiada de les
tardes d’activitats familiars
Diumenge 28 de maig a les 16:30

Si no tinc nacionalitat espanyola, puc
treballar? és una xerrada informativa
que anirà a càrrec de la Fundació
Comtal. Entrada gratuïta. / Biblioteca
Francesc Candel.

Una xerrada per a estrangers
que vulguin treballar a la ciutat

Dijous 1 de juny a les 19:30

La biblioteca de la Marina repetirà com
a l’escenari del lliurament de premis
d’una nova edició del Certamen Lite-
rari Francesc Candel. / Biblioteca Fran-
cesc Candel.

Arriba el lliurament de premis 
del certamen Francesc Candel

Avui 24 de maig a les 19:00

Ja està tot a punt per a la quarta edi-
ció de la Tirada medieval que, un cop
més, organitza el Club Arc Montjuïc. /
Fossars Municipals de tir amb arc.

El Club Arc Montjuïc prepara
la quarta Tirada medieval

Dilluns 5 de juny a les 09:00
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